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وزارت امور خارجه ایران خواستار توقف حمایت اوکراین از تروریست ها در منطقه غرب آسیا شد.
»مجتبی دمیرچی لو« دستیار وزیر و مدیرکل اوراسیای وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران، با اشاره به برخی گزارش ها 
در مورد تجارت غیرقانونی تسلیحات دریافتی از آمریکا توسط برخی مقامات اوکراینی و حمایت های این کشور از گروه های 
تروریستی شناسنامه دار در سوریه، این اقدامات را نقض صریح تعهدات بین المللی دولت ها در رابطه با پیشگیری و مقابله 
با تروریسم دانست و خواستار توقف فوری آن شد و گفت: جمهوری اسلامی ایران از ابتدا مخالفت خود را با جنگ اعلان 
کرده، هیچ مداخله ای در این منازعه نداشته و همواره طرف هارا به گفتگو برای یافتن راه حلی دیپلماتیک برای اختلافات 

ایران خواستار توقف حمایت اوکراین از تروریست ها در غرب آسیا شد

با  خود  سازنده  گفتگوهای  به  اشاره  با  رئیس جمهور 
رئیس جمهور چین در حاشیه اجلاس سران بریکس در 
قازان روسیه، گفت: از نخستین روزهای آغاز فعالیت خود 

به عنوان رئیس دولت، به دنبال اجرای توافق جامع با طرف 
چینی هستم.

مسعود پزشکیان در دیدار »ژانگ گوا چینگ« معاون نخست 
وزیر چین با اشاره به گفتگوهای سازنده خود با رئیس جمهور 
این کشور در حاشیه اجلاس سران بریکس در قازان روسیه، 
گفت: همکاری های ایران و چین از گذشته های دور همواره 
دوستانه و صمیمی بوده و امروز نیز روابط دو کشور راهبردی 

است.
وی با بیان اینکه از نخستین روزهای آغاز فعالیت خود به 
عنوان رئیس دولت، به دنبال اجرای توافق جامع با طرف 
با آقای »شی جین  افزود: در دیدار اخیر  چینی هستم، 
پینگ« تفاهم های خوبی داشتیم و سفر شما به تهران 
برای پیگیری این تفاهم ها نیز گواه عزم دولت چین برای 

گسترش روابط با ایران است.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه آمریکا در عرصه بین المللی 
به دنبال تمامیت خواهی و یکجانبه گرایی است، تصریح کرد: 

مصمم به گسترش همکاری های خود با چین و روسیه در 
راستای مقابله با یکجانبه گرایی هستیم.

معاون نخست وزیر چین نیز در این دیدار ضمن ابلاغ 
سلام های گرم و بهترین آرزوهای رئیس جمهور کشورش به 
دکتر پزشکیان گفت: جمهوری اسلامی ایران کشوری بزرگ 
و مهم در منطقه و دارای نقش آفرینی سازنده و موثر در 

عرصه بین المللی است.
پیگیری  منظور  به  اینکه  بیان  با  چینگ«  گوا  »ژانگ 
ایران  به  قازان  در  کشور  دو  جمهور  روسای  تفاهم های 
سفر کرده است، خاطرنشان کرد: ایران برای چین شریکی 
راهبردی و مهم است و نگاه خود به روابط با شما را بر مبنای 
گسترش و تحکیم روابط استراتژیک و بلندمدت تنظیم 
کرده ایم. از تشریک مساعی جمهوری اسلامی برای تعمیق 
روابط فیمابین خرسندیم و در عرصه روابط دوجانبه و نیز 
تعاملات دو کشور در سازمان های بین المللی همکاری های 

مفیدی برای مقابله با یکجانبه گرایی داریم.

»پزشکیان«: اجرای توافق جامع میان ایران و چین را با جدیت پیگیری می کنیم

آن سه قطره خون...

روزی که تاریخ را سه دانشجو نوشتند
سرمقاله

دولتومردم

۱۶ آذر در تقویم ایران به نام روز دانشجو ثبت شده است؛ 
اما اگر از شمار قابل توجهی از دانشجوها )آزاد و دولتی  اش 
هم تعیین کننده است!( بپرسید، ممکن است بسیاری از 
آن  ها حتی ندانند چرا این روز به آن  ها تعلق گرفته. حقیقت 
تلخ این است که »روز دانشجو« بیشتر از اینکه روزی برای 
گرامیداشت باشد، یادآور دردی است که گاه در میان شور 
و هیجان دانشگاهی گم می شود: درد آرمان هایی که زیر 

خاکستر سیاست زدگی دفن شده اند.
در تاریخ ایران، دانشجو همیشه نقشی متفاوت ایفا کرده 
است؛ از فریادهای عدالت خواهانه تا حضور در خط مقدم 
است؟  همین طور  هم  امروز  آیا  اما  اجتماعی.  تغییرات 
محرک  »موتور  آن  دیگر  دانشجو  که  معتقدند  بسیاری 
جامعه« نیست، بلکه به چرخ زاپاسی تبدیل شده که فقط 
جمله  این  می شود.  استفاده  آن  از  بحران های خاص  در 
کلیشه ای که »دانشجو باید سیاسی باشد« شاید زمانی معنا 
داشت؛ اما امروز بسیاری از دانشجوها بجای سیاسی بودن، 
ترجیح می دهند در مسیر کارهای فریلنسری و مهاجرت 
تحصیلی قدم بگذارند. حق هم دارند! وقتی سیاست بازیچه 
دست جناح های مختلف می شود، چرا باید کسی بخواهد 

وارد این میدان پر از مین شود؟
اگر برگردیم به ۱۶ آذر ۱۳۳۲، می بینیم که این روز نه فقط 
نمادی از اعتراض دانشجویی، بلکه نقطه ای است که سه 
نفر از دانشجوهای دانشکده فنی دانشگاه تهران جان خود 
را برای مبارزه با استبداد و نفوذ خارجی فدا کردند. احمد 
قندچی، مصطفی بزرگ نیا و آذر شریعت رضوی. نام هایی 
که شاید فقط در کتاب های تاریخ مانده باشند، اما معنای 
آن فریاد هنوز در گوش کسانی که به عدالت باور دارند، 

زنده است.
امروز اما این نام ها چقدر در ذهن دانشجوهای جدید زنده 
است؟ چند نفر از دانشجویان می دانند که ۱۶ آذر نه صرفاً 
یک تعطیلی دانشگاهی، بلکه یادآور شجاعت و اعتراض 
است؟ شاید کمتر کسی به این فکر کند، چون شوربختانه، 
دانشگاه ها دیگر آن جایگاه سابق خود را ندارند. در سال های 
اخیر، دانشگاه بیشتر به »کارخانه مدرک سازی« تبدیل شده 

به  دیگر  دانشگاه می شوند،  وارد  که  دانشجوهایی  است. 
فکر تغییر جامعه نیستند؛ بلکه دنبال این هستند که چه 
رشته ای زودتر به پول و مهاجرت ختم می شود. این تغییر 
بی ثبات  کار  بازار  نیست. وقتی  بی دلیل  البته  اولویت ها 
است و مدرک تحصیلی ارزش کاغذی اش را از دست داده، 
طبیعی است که آرمان خواهی جای خود را به واقع گرایی 

)بخوانید واقع گریزی( بدهد.
اما آیا مقصر فقط دانشجوها هستند؟ نه. دانشگاه ها هم 
با سیاست های محدودکننده، فضای انتقاد و خلاقیت را 
از دانشجوها گرفته اند. از سوی دیگر، سیاست گذاری های 
نتوانند  دانشجویان  شده  باعث  عالی  آموزش  متناقض 
باشند.  داشته  خود  آینده  برای  روشن  برنامه  یک  حتی 
بسیاری از دانشجویان معتقدند که مراسم هایی که هر 
سال به مناسبت ۱۶ آذر برگزار می شود، بیشتر شبیه یک 
»شو سیاسی« است تا گرامیداشت واقعی. برنامه هایی که 
گاه بیش از حد کلیشه ای و گاه بیش از حد رسمی اند، 
تا جایی که خود دانشجوها هم رغبت نمی کنند در آن  ها 

شرکت کنند.
برای  تریبونی  به  مراسم ها  این  از  برخی  دیگر،  سوی  از 
مسئولانی تبدیل شده که تنها در این روز یادشان می آید 
دانشگاه و دانشجو هم وجود دارد. وعده های کلیشه ای، 
شعارهای توخالی، و عکس های یادگاری، محتوای اصلی 

این مراسم ها هستند. اگر بخواهیم نگاهی به تغییرات 
فضای  که  می بینیم  بیندازیم،  امروز  دانشجوی  نسل 
اعتراض هم تغییر کرده است. دیگر خبری از تجمع های 
فضای  به  اعتراض ها  نیست؛  بلند  شعارهای  و  شلوغ 
مجازی منتقل شده اند. توییتر، اینستاگرام و تلگرام، میدان 
نبرد جدید دانشجویان هستند. اما آیا این تغییر مثبت 
است؟ شاید بتوان گفت که اینترنت به دانشجویان اجازه 
داده تا صداهای بیشتری شنیده شوند؛ اما از طرف دیگر، 
سطحی نگری و سرعت زیاد فضای مجازی باعث شده که 

عمق فکری اعتراض ها کاهش یابد.
نقش  در  بازاندیشی  برای  است  فرصتی  آذر   16 القصه... 
دانشجو در جامعه ایران. آیا دانشجو می خواهد همچنان 
تماشاچی باقی بماند، یا می خواهد دوباره به بازیگر اصلی 
تغییرات تبدیل شود؟ این سؤال نه فقط برای دانشجویان، 
بلکه برای همه ماست. جامعه ای که دانشجوی خاموش 
کور  تغییرات  برابر  در  که  است  جامعه ای  باشد،  داشته 
را  بتواند نقش خود  اینکه دانشجو  برای  اما  بود.  خواهد 
انتقاد، و خلاقیت  باید فضای لازم برای تفکر،  ایفا کند، 
باشد  رسیده  آن  وقت  شاید  شود.  فراهم  دانشگاه ها  در 
که به جای برنامه های رسمی و شعارهای کلیشه ای، به 
دنبال راه هایی باشیم که واقعاً به دانشجویان کمک کند تا 

احساس کنند این روز متعلق به آن  هاست.

اخلال فنی، شبکه ریلی 

انگلیس را فلج کرد

شرکت ملی راه آهن انگلیس اعلام کرد که این اخلال باعث 
قطع ارتباط رادیویی میان رانندگان قطار و اپراتورها شده است. 
گفته می شود که یک سیستم جایگزین فعال شده اما حرکت 

قطارها همچنان با تاخیر فراوان همراه است.
سخنگوی شرکت ملی راه آهن انگلیس با بیان اینکه موضوع در 
دست بررسی است، هشدار داد که تاخیرها ممکن است تا ظهر 
امروز )به وقت محلی( ادامه یابد. بر اساس آخرین پیامی که 
این شرکت در شبکه اجتماعی ایکس منتشر کرده است، بیشتر 
ریلی توسط شرکت های گتویک اکسپرس، گریت  خدمات 
نوردن، ساوترن، تمزلینک لغو شده است. همچنین حرکت 
قطارها در خط مترو »الیزابت«، به سمت فرودگاه هیترو لندن 

با تاخیر فراوان مواجه است.
کارشناسان می گویند که چنین وضعی طی ۴۰ سال گذشته 
سابقه نداشته است. یک خبرنگار شبکه اسکای گفت که اخلال 
فنی در ارتباط رادیویی رانندگان قطار و اپراتورها، بسیار نادر و 
ممکن است در اثر یک حمله سایبری باشد. این درحالیست که 
روزنامه استاندارد انگلیس روز گذشته گزارش داد که حملات 
سایبری، ۳۰ میلیون پوند به شرکت حمل ونقل لندن خسارت 

زده است.
هنوز جزئیات این رویداد مشخص نیست اما موضوع زمانی 
جدی می شود که برخی شرکت های ریلی به مسافران توصیه 
کرده اند که برای رسیدن به مقاصد خود، تاکسی بگیرند؛ این 
است  ممکن  آمده  بوجود  مشکل  رفع  که  معناست  بدین 

طولانی تر از پیش بینی مقام های ریلی باشد.
بر اساس آمارها حدود ۲۱ هزار راننده قطار برای استفاده از این 
سازوکار آموزش دیده و استفاده می کنند؛ این مسئله به تنهایی 
نشان می دهد که اخلال فنی بوجود آمده تا چه اندازه سیستم 

حمل ونقل انگلیس را فلج کرده است.

اوکراین از ارائه طرحی برای 

فراخوان زنان به ارتش خبر داد

در گرماگرم کمبود نیرو در اوکراین و پیشروی های چشمگیر 
از  اوکراین  پارلمان  این کشور،  روسیه در جبهه های شرقی 
برداشتن نخستین گام ها برای فراخوان زنان به ارتش خبر داد.

دمیترو راسومکوف نماینده پارلمان اوکراین از ارایه لایحه برای 
بسیج زنان در جنگ با روسیه خبر داد.

این نشریه آورده است که این اقدام پارلمان اوکراین همزمان 
با کمبود نیرو در بحبوحه پیشروی های چشمگیر و رکوردشکن 

روسیه در جبهه های شرقی صورت می گیرد.
گزارش ها حاکی است براساس لایحه ای که در پارلمان اوکراین 
در دست بررسی است، زنان دارای شرایط مناسب سنی اجازه 

خدمت سربازی به عنوان سرباز وظیفه را دارند.
هرچند گفته می شود این لایحه مخالفانی نیز دارد؛ از جمله 
اداره اصلی علمی و کارشناسی »ورخوونا رادا« )پارلمان تک 
مجلسی اوکراین( که اعلام کرده است ثبت نام زنان برای 

سربازی وظیفه پیش از آموزش آن  ها، اقدام نامناسبی است.
براساس قانون کنونی اوکراین، مردان بالای ۲۵ سال اجازه 
خدمت سربازی دارند و زنان نیز به صورت داوطلبانه می توانند 

به آن بپیوندند.
ماریانا بزوگلایا نماینده پارلمان اوکراین، در پستی در تلگرام، 
برای شروع به خدمت  این طرح، تغییر  با  ضمن موافقت 
سربازی زنان را خواستار شد و نوشت: »در قانون اساسی دو 
نوع شهروند وجود ندارد. ما در حال حاضر علیه مردان تبعیض 

غیرقانونی داریم«.

بینالملل

مهدیتیموری

یادوخاطرهشهدا،
بهویژه»شهیدجعفر
زارعحصاری«که18
فروردین66بهمقام
شامخشهادتنائل

گشت،گرامیباد
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همزمان با سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا )س(،هزاران 
تن از عاشقان و دلباختگان خاندان عصمت و طهارت)ع( در 
استان البرز با اجتماع در شهرهای این استان به عزاداری و 
سوگواری پرداختند و در کرج نیز پیکرهای مطهر هشت شهید 

گمنام دفاع مقدس تشییع شد.
نوحه سرایان در آیین عزاداری فاطمی استان البرز به اجرای 
برنامه پرداختند و حضور پیکرهای مطهر شهدای گمنام نیز بر 

غم واندوه اجتماع حزن انگیز مردم این استان افزود.
شهدای گمنام دوران دفاع مقدس به عنوان کسانی که با الگو 
از نهضت فاطمی و عاشورایی به جنگ وجهاد در راه اسلام 
پرداختند و امروز با نیک نامی تمام ، مردم عزادار آنان را در 

آغوش کشیدند.
مردم کرج نیز که از هشت صبح در میدان شهدا با قرائت 
زیارت عاشورا ، دعای توسل ائمه اطهار )ع( به عزاداری برای 
دخت نبی اکرم )ص( پرداخته بودند با سر رسیدن پیکرهای 
مطهر این هشت شهید گمنام که فرزندان فاطمه)س( نام 

گرفته اند به استقبال آنان رفتند.

بوی دود اسپند و گلاب همه جا را فرا گرفته بود؛ مادرانی 
آمده بودند تا برای شهدا و قهرمانان گمنام مادری کنند؛ با 
نوازش تابوت های مزین به پرچم جمهوری اسلامی از این 
عزیزان به گرمی تمام استقبال شد؛ پدران سالمند فریاد خوش 

آمدید سر می دادند.
در این میان خانواده های شهدان گمنام نیز در این مراسم 
با شکوه با نگاهشان به دنبال گمشده های خودمی گشتند 
و تابوتهای شهدای گمنام را با اشک، آه و ناله می بوسیدند.

شهیدان گمنام ۱۷ ساله، ۲۲ ساله ، ۲۵ سال و، ۳۰ ساله رفته 
بودند تا از کیان ایران اسلامی به تمام وجود دفاع کنند و 
امروز روی دستان مردمی بودند که با تمام وجود قدرشناسی 

کردند.
اقشار مختلف مردم استان البرز نیز به ویژه جوانان با حضور 
در دسته های سینه زنی برای این شهدا سنگ تمام گذاشتند.

ساخت هشت یادمان برای شهدای گمنام البرز
ساخت هشت یادمان برای نام جاودانه شهدای گمنام نشان 
قرار داده شد تا مامنی برای حضور دل های خسته باشند و 

کوچکترین دین به آنان ادا شود.
مدیرکل بنیاد حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس استان البرز 
گفت: از این هشت شهید گمنام سه شهید در شهرستان کرج 
در سه نقطه ،۲ شهید در شهرستان فردیس در ۲ نقطه، ۲ 
شهید در شهرستان ساوجبلاغ در ۲ نقطه و یکی در شهرستان 

نظرآباد تدفین می شوند.
سردار »ابوالفضل اسلامی« با بیان اینکه این شهدا باید در 
مکانی تایید شده و با یادمان های انجام شده تدفین شوند، 
عنوان کرد: یادمان ۶ شهید ۱۰۰ درصد به اتمام رسیده و اگر 
۷۰ درصد یادمان این شهدا انجام نشده باشد به هیچ عنوان 

شهدا تدفین نخواهند شد.

در تشییع پیکرهای مطهر هشت شهید گمنام چه گذشت؟

البرز در سوگ یاس نبوی
از»البرز«چهخبر؟

 

ورزش، حلقۀ مفقودۀ زندگی 

روزمرۀ البرزی  ها

نیست؛  ورزش، همانطور که همه می دانیم، فقط سرگرمی 
یک نیاز است. نیاز به تحرک، نیاز به سلامتی، و حتی نیاز به 
فرار از روزمرگی های زندگی. اما آیا در استان البرز این نیاز به 
اندازه کافی پاسخ داده می شود؟ با نگاهی ساده به وضعیت 
زیرساخت های ورزشی این استان، پاسخ چندان امیدوارکننده 

نیست.
البرز، با جمعیتی که هر روز بیشتر از قبل در حال افزایش 
است، از کمبود جدی در امکانات ورزشی رنج می برد. سالن های 
ورزشی اندک، زمین های فوتبال خاکی که بیشتر شبیه بیابان 
هستند، و استخرهایی که باید برای استفاده از آن ها نوبت 
بگیری، همگی داستان تکراری و تلخ روزمرگی مردم البرز است. 
بیایید از آمار شروع کنیم. طبق گزارش ها، سرانه فضای ورزشی 
در استان البرز بسیار پایین تر از میانگین کشوری است. این 
به چه معناست؟ یعنی هر فرد در این استان، اگر بخواهد از 
امکانات ورزشی استفاده کند، باید یا در صف بایستد یا از خیر 
آن بگذرد. این کمبود نه تنها باعث کاهش فعالیت های ورزشی 
می شود، بلکه بر سلامت جسمی و روانی مردم نیز تأثیر منفی 

می گذارد.
وقتی صحبت از امکانات ورزشی می شود، برخی فکر می کنند 
این موضوع فقط برای قهرمانان یا ورزشکاران حرفه ای اهمیت 
دارد. اما حقیقت این است که ورزش یک حق عمومی است. 
نوجوانی را تصور کنید که دوست دارد فوتبال بازی کند، اما 
نزدیک ترین زمین فوتبال به محل زندگی اش کیلومترها فاصله 
دارد. یا مادری که می خواهد در کلاس های ورزشی شرکت کند، 
اما نه تنها هزینه ها بالا هستند، بلکه امکانات نیز محدود است. 

این ها مشکلاتی واقعی و روزمره هستند.
کمبود زیرساخت ها، ورزش را از دسترس بسیاری از مردم خارج 
کرده است. نتیجه؟ افزایش کم تحرکی، چاقی، و حتی افسردگی 

در میان گروه های مختلف جامعه.
اهمیت زیرساخت های ورزشی را نمی توان دست کم گرفت. 
ورزش علاوه بر تأثیرات جسمی، تأثیرات اجتماعی و روانی 
گسترده ای دارد. ورزش به ما یاد می دهد که کار تیمی چیست، 
چگونه به هم احترام بگذاریم و با شکست کنار بیاییم. اما بدون 
زیرساخت، ورزش تبدیل به یک رؤیا می شود. یکی از مشکلات 
عمده البرز، کمبود زمین های ورزشی در مناطق حاشیه ای است. 
مناطقی که بیشترین نیاز را به این امکانات دارند، اغلب کمترین 
سهم را از آن ها می برند. اگر زمین های ورزشی مناسب در این 
مناطق وجود داشته باشد، نوجوانان و جوانان به جای پرسه زدن 

در خیابان ها، وقت خود را صرف ورزش می کنند.
هزینه بر  ورزشی  زیرساخت های  توسعه  بگویند  برخی  شاید 
است. اما آیا بهتر نیست به آن به چشم یک سرمایه گذاری نگاه 
کنیم؟ سرمایه گذاری روی سلامتی مردم، سرمایه گذاری روی 
آینده جوانان، و حتی سرمایه گذاری روی کاهش هزینه های 
درمانی. کشورهایی که در حوزه ورزش موفق هستند، فقط 
زیرساخت ها  روی  آن ها  نیستند.  خود  قهرمانان  خاطر  به 
سرمایه گذاری کرده اند. برای مثال، هر محله یک زمین فوتبال 
یا یک سالن ورزشی دارد. در حالی که در البرز، داشتن یک 
باشگاه ورزشی استاندارد در نزدیکی خانه بیشتر شبیه یک 

امتیاز است تا یک حق.
اما راه حل چیست؟ اولین قدم، افزایش بودجه اختصاص یافته 
به زیرساخت های ورزشی در استان است. دولت و شهرداری ها 
باید اهمیت این موضوع را درک کنند و برنامه های بلندمدتی 
این،  بر  باشند. علاوه  داشته  زیرساخت ها  این  توسعه  برای 
بخش خصوصی نیز می تواند نقش مهمی ایفا کند. ایجاد 
مجموعه های ورزشی خصوصی با قیمت های مناسب، یکی از 
راهکارهایی است که می تواند بخشی از این کمبود را جبران 
کند. همچنین، می توان از ظرفیت مدارس و دانشگاه ها استفاده 
کرد. مدارس و دانشگاه ها اغلب دارای سالن های ورزشی هستند 
که می توانند در ساعات غیرتحصیلی در اختیار عموم قرار گیرند.
اگر همین امروز برای حل این مشکل اقدام کنیم، می توانیم 
امیدوار باشیم که در آینده نزدیک، استان البرز به استانی تبدیل 
شود که ورزش نه یک امتیاز، بلکه یک حق برای همه باشد. 
استانی که در آن هر کودک، نوجوان، و بزرگسال بتواند بدون 
دغدغه، به امکانات ورزشی دسترسی داشته باشد و زندگی 

سالم تری را تجربه کند.

دیدگاه

»محمد یساولی« -رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری کرج- از آتش نشانان نمونه مناطق سه، چهار و پنج عملیاتی تقدیر 
کرد. وی در این مراسم ضمن گرامیداشت تلاش ها و زحمات آتش نشانان، اظهار داشت: تلاش گران این عرصه، جان خود را برای حمایت و 
دفاع از سلامت شهروندان به خطر می اندازند در زمره ایثارگران قرار دارند. آتش نشان ها مجموعه ای از افرادی هستند که جان خود را در طبق 

اخلاص قرار داده و همه هستی خویش را وقف جامعه می کنند تا برای ایمنی جامعه گام بردارند.
شایان ذکر است در پایان با اهدا لوح سپاس و هدایایی از زحمات آتش نشانان نمونه مناطق سه، چهار و پنج تقدیر و تجلیل به عمل آمد.

از آتش  نشانان نمونه مناطق سه، چهار و پنج عملیاتی تقدیر شد

فرمانده سپاه استان البرز مراسم تشییع پیکر مطهر شهدای 
گمنام را آزمون عشق به آرمان های اصیل انقلاب اسلامی 
دانست و گفت: مردم بار دیگر با حضور حماسی خود از 
آزمون بزرگ ولایت مداری و عشق به شهدا سربلند بیرون 

آمدند.
به گزارش »دنیای هوادار«، سردار سرتیپ دوم پاسدار علیرضا 
السلام  امام حسن مجتبی علیه  فرمانده سپاه  حیدرنیا 
استان البرز در آیین تشیع پیکر ۸  شهید گمنام که صبح 
گذشته از میدان شهدای کرج تا مصلای امام خمینی )ره( 
این شهر برگزار شد، ضمن تسلیت سالروز شهادت حضرت 
فاطمه زهرا)س( اظهار داشت: حماسه بزرگ مردم البرز در 

بدرقه شهدا آزمون عشق به شهدا، ولایت و آرمان  های اصیل 
انقلاب اسلامی بود که مردم استان البرز بار دیگر با حضور 
حماسی خود از این آزمون بزرگ و دشمن شکن سربلند 

بیرون آمدند و نقشی ماندگار در تاریخ به جا گذاشتند.
وی با بیان اینکه امروز مردم البرز برای شهدای گمنام پدری، 
مادری، خواهری و برادری کردند، افزود: حماسه مردم در 
بدرقه شهدا تجلی شکوه و همبستگی مردم در حراست از 
آرمان های شهدا بود و این نشان می دهد مردم با هر عقیده 

و دیدگاهی پای آرمان های شهدا استوار ایستاده اند.
فرمانده سپاه استان البرز با اشاره به اینکه فضای استان البرز 
از عطر شهدا عطرآگین شده است، خاطرنشان کرد: مراسم 

تشییع پیکر مطهر شهدا فرصت ارزشمندی است که مردم 
البرز و به ویژه نسل جوان به زیبایی از آن بهره گرفتند.

نماینده مردم کرج، فردیس و اشتهارد در مجلس شورای 
اسلامی با گرامیداشت فرا رسیدن ۱۹ آذر سالروز شهادت شهید 
مدرس و روز مجلس گفت: خانه ملت در چهار سال گذشته 
تاکنون گام های موثری برای انسجام بخشی به مشکلات 
مردم به ویژه در بخش مسکن و جوانی جمعیت برداشته 

است. »علیرضا عباسی« در سخنان پیش از خطبه های این 
هفته نماز جمعه کرج افزود: اگر ما امروز در زمینه مسکن با 
مشکلاتی مواجه هستیم متاثر از کوتاهی هایی است که در 

گذشته صورت گرفته است.
وی بیان کرد: قانون جهش تولید مسکن در مجلس یازدهم 

تصویب شد که ساخت یک میلیون مسکن را به دولت 
تکلیف می کند؛ کنترل و ساماندهی اجاره بهای مسکن و 
مالیات بر خانه های خالی و مالیات بر عایدی سرمایه چهار 
قانونی بود که در مجلس یازدهم برای ساماندهی مسکن 

انجام شد.

شورای  راهبردی  مطالعات  و  ها  پژوهش  مرکز  رئیس 
این  برنامه ریزی مدیریت شهری  از  اسلامی شهر کرج 
کلانشهر برای ورود به آموزش های همگانی و مدیریت 
شهری در زمینه هوش مصنوعی و فرهنگ شهروندی با 

همکاری مراکز آموزش عالی خبر داد.
به گزارش »دنیای هوادار«، محمد اسدیان روز گذشته با 

اشاره به این مسئله افزود: در حوزه بحث آموزش شهروندی 
تکالیفی را به لحاظ قانونی داریم که در سازمان فرهنگی ، 
اجتماعی ووزشی شهرداری کرج باید آن  ها را دنبال کنیم.

وی ادامه داد: امروز هوش مصنوعی بخش بزرگی از زندگی 
اجتماعی را در جهان تحت تاثیر قرار داده و بر همین 
سطوح  در  تا  کند  می  ایجاب  موضوع  اهمیت  اساس 
عمومی و تخصصی این مبحث را برای آموزش شهروندان 

با استفاده از امکانات مدیریت شهری دنبال کرد.
هوش  و  شهروندی  آموزش  حوزه  در  گفت:  اسدیان 
اجتماعی   ، فرهنگی  سازمان  برای  تکالیفی  مصنوعی 
وورزشی شهرداری کرج مشخص شده و باید در این حوزه 

چند کار اساسی صورت گیرد.

شورای  راهبردی  مطالعات  و  ها  پژوهش  مرکز  رئیس 
اسلامی شهر کرج افزود: مقرر شد ابتدا باید مباحث آموزش 
همگانی به صورت پایه ای و اولیه درکارگاه های حضوری 

و غیرحضوری به شهروندان ارائه شود.
عضو شورای اسلامی شهر کرج بیان کرد: در بخش دوم 
که  صورتی  در  دیدند  آموزش  که  شهروندانی  شد  مقرر 
بخواهند به صورت عمقی به حوزه هوش مصنوعی وارد 

شوند دوره های تکمیلی برای آنان پیش بینی شود.
وی تاکید کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان البرز در یک 
سال گذشته با تاسیس دانشکده هوش مصنوعی در این 
زمینه موفق عمل کرده و مدیریت شهری کرج برای آموزش 

همگانی از این ظرفیت علمی استفاده خواهد کرد.

»فرمانده سپاه استان البرز«:  تشییع پیکر شهدا آزمون عشق به آرمان  های اصیل انقلاب اسلامی بود

»نمایندۀ کرج« مجلس در انسجام بخشی به مشکلات مردم گام های موثر برداشته است

ورود مدیریت شهری کرج به آموزش همگانی هوش مصنوعی

علیرضاناظری
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»علیرضا رئیسی« -معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی- گفت: بررسی های علمی و جمع آوری داده ها برای گنجاندن واکسن 
HPV در برنامه ایمن سازی ملی آغاز شده است. سال هاست که واکسن HPV به عنوان یکی از مؤثرترین روش های پیشگیری از این 
بیماری ها در بسیاری از کشورها به برنامه های واکسیناسیون ملی اضافه شده و این موضوع به طور جدی در ایران نیز در دست بررسی 
است. در زمان حاضر واکسیناسیون علیه HPV در بیش  از ۱۴۰ کشور جهان انجام می شود. ادغام یک واکسن در برنامه کشوری 
ایمن سازی منوط به جمع آوری داده ها و توصیه های ملی و بین المللی و انجام مطالعات کشوری در مورد میزان بار بیماری، میزان بروز 

و شیوع و هزینه و اثربخشی واکسن است.

بررسی علمی برای گنجاندن واکسن HPV در برنامه ایمن سازی ملی آغاز شد

در هشتمین نشست تخصصی شهرآورد مطرح شد؛

باغ  های تهران قربانی درآمدزایی ناپایدار
داستانجلد

در هشتمین نشست تخصصی شهرآورد، مصطفی سلیمی، 
شهردار پیشین مناطق تهران، با حضور در جمع علاقه مندان 
به مدیریت شهری، به اهمیت مشارکت فعال شهروندان و 
نخبگان در توسعه شهری اشاره کرد. او تأکید کرد که یکی از 
عوامل کلیدی موفقیت جوامع شهری و کشورهای توسعه یافته، 
حضور پرشور و مؤثر مردم در تمامی عرصه ها، به ویژه در مدیریت 

شهری است.
به گزارش »دنیای هوادار«، سلیمی با اشاره به تجربه کشورهای 
توسعه یافته گفت: »اگرچه در نگاه اول، دولت ها در این کشورها 
توانمند به نظر می رسند، اما بخش عمده ای از پیشرفت های 
این جوامع به دلیل فعالیت های بخش خصوصی و نخبگان 
محقق شده است.« او به شرکت هایی همچون تویوتا، بنز و 
فورد به عنوان نمونه هایی از موفقیت هایی اشاره کرد که بدون 
دخالت مستقیم دولت ها و با مشارکت بخش خصوصی به 

دست آمده اند.
در  دولتی  دخالت های  کاهش  ضرورت  بر  همچنین  وی 
حوزه های اقتصادی، ورزشی و فرهنگی ایران تأکید کرد و افزود: 
»در کشور ما، متأسفانه بسیاری از صنایع و حتی باشگاه های 
فوتبال از بودجه عمومی استفاده می کنند. این موضوع باعث 

کاهش مشارکت مردم و ضعف عملکردها شده است«.
سلیمی با تأکید بر مدل های موفقی چون آلمان و ژاپن گفت که 
در این کشورها، شرکت های بزرگ اقتصادی و تیم های ورزشی 
از حمایت بخش خصوصی بهره مند هستند و دولت ها فقط 
نقش نظارتی دارند. او بر اهمیت تقویت مشارکت شهروندان در 
تمامی حوزه ها برای دستیابی به مدیریت شهری موفق تأکید 

کرد.
چالش های اصلی شهروندان و مدیریت شهری

سلیمی با اشاره به نتایج نظرسنجی های گذشته اظهار داشت: 
»مهم ترین دغدغه های مردم تهران و دیگر شهرها شامل آلودگی 
هوا، ترافیک، مسائل مربوط به آب، زلزله، اعتیاد، آسیب های 

بزرگ ترین  از  یکی  این حال،  با  است.  پسماند  و  اجتماعی 
چالش ها، نبود درآمد پایدار برای شهرداری ها است«.

وی با مقایسه وضعیت ایران با کشورهایی همچون هلند 
گفت: »در حالی که کشورهایی مانند هلند با منابع محدود به 
درآمدهای کلان دست یافته اند، ما هنوز وابستگی زیادی به 
منابع نفتی داریم و از پتانسیل های انسانی و اقتصادی خود 

بهره برداری کامل نمی کنیم.
اعتماد به مردم و نقش آفرینی نخبگان

سلیمی آینده را متعلق به کشورهایی دانست که توانسته اند 
نخبگان و سرمایه های خود را جذب کنند. او افزود: »برای 
عبور از بحران ها باید به مردم اعتماد کنیم و امور را به بخش 
خصوصی واگذار کنیم تا رقابت و کیفیت در همه بخش ها 

افزایش یابد«.
او همچنین بر اهمیت مشارکت عمومی در تصمیم گیری ها 
تأکید کرد و گفت: »مردم باید در تمام حوزه ها نقش فعالی 
داشته باشند و بتوانند از پایین ترین تا بالاترین سطح نظرات 
خود را مطرح کنند. تنها حضور واقعی مردم است که می تواند 

تغییرات مثبت ایجاد کند«.
وی افزود: »برای این هدف، باید بسترهای لازم برای فعالیت 
کانون ها، انجمن ها و NGOها فراهم شود. این نقش آفرینی 
نباید صرفاً نمایشی و ویترینی باشد، بلکه باید واقعی و تأثیرگذار 

باشد«.
لزوم کاهش هزینه های انتقاد و اظهار نظر

سلیمی به اهمیت تسهیل اظهار نظر و انتقاد در کشور اشاره 
کرد و گفت: »در بسیاری از کشورها شهروندان می توانند بدون 
نگرانی نظرات خود را بیان کنند، اما در کشور ما باید شرایطی 

ایجاد شود که از خودسانسوری و ریاکاری جلوگیری شود«.
فرآیندهای  در  استقلال  حفظ  اهمیت  بر  همچنین  او 
تصمیم گیری تأکید کرد و به نمونه هایی چون ماجرای واترگیت 
در آمریکا اشاره کرد که در آن پاسخگویی مسئولین تضمین شد.

نگرانی های تهران و چالش های مدیریت شهری
سلیمی با بیان نگرانی های جدی درباره وضعیت تهران گفت: 

»مشکلاتی مانند افزایش جمعیت، تراکم فروشی، آلودگی هوا، 
ترافیک و هدررفت منابع شهری از جمله چالش های اصلی 
تهران هستند. جمعیت تهران دیگر ظرفیت افزایش ندارد و 

هرگونه افزایش جمعیت می تواند فاجعه بار باشد«.
افزود: »توسعه بی رویه و تراکم فروشی منجر به تخریب  او 
باغ ها و فضای سبز شده است و مدیریت شهری باید این روند 

نادرست را متوقف کند«.
ناپایداری درآمدها و ضعف مدیریت منابع

گفت:  شهری  درآمدهای  ناپایداری  به  اشاره  با  سلیمی 
»درآمدهای کنونی عمدتاً از فروش تراکم و تخریب فضای سبز 
به دست می آید، درحالی که هزینه ها به صورت نادرست صرف 
می شود. به جای ترمیم هدفمند، کل خیابان ها مجدداً آسفالت 

می شود و منابع شهری هدر می رود«.
او همچنین به کاهش اعتماد عمومی به مدیریت شهری اشاره 
کرد و گفت: »اگر تشکل های مدنی قوی وجود داشته باشند، 
تصمیمات  مسئولیت پذیری  بدون  نمی تواند  مدیری  هیچ 

نادرست بگیرد«.
در پایان، مصطفی سلیمی بر لزوم بازنگری در سیاست های 
شهری، اصلاح مدیریت و توجه به نیازهای واقعی شهروندان 

تأکید کرد. 
او خواستار برنامه ریزی علمی و دقیق برای حل بحران های 

موجود شد.

»سرپرست اداره کل ورزش  وجوانان«:

پروژه  های نیمه تمام ورزشی 

اصفهان به بهره برداری می  رسند 

در جمع  اصفهان  استان  و جوانان  ورزش  اداره کل  سرپرست 
خبرنگاران اظهار داشت: تا پایان شهریورماه سال )۱۴۰۴( ۶۰ پروژه 
از مجموع ۷۵ پروژه نیمه  تمام در اصفهان به مرحله بهره برداری 

خواهند رسید.
اداره کل ورزش و جوانان  دکتر سیدمهدی صدری، سرپرست 
استان اصفهان درخصوص پروژه های نیمه  تمام ورزشی در اصفهان 
گفت: با تعداد زیادی از پروژه های نیمه تمام درسطح استان مواجه 
هستیم که ۷۵ پروژه نیمه تمام ورزشی تنها در شهر اصفهان داریم 
که باید به بهره برداری برسند. وی با این  اشاره که پروژه ای در بادرود 
۲۳ سال پیش کلنگ زنی شده، گفت: کلنگ زنی خوب است و 
شیرینی و حلاوت خاص خود را  دارداما تامُین هزینه های ساخت 
و ساز با توجه به  افزایش قيمت مصالح ساختمانی خیلی سخت 
شده و متاسُفانه تامُین بودجه کافی برای تکمیل آن ها برای اداره 
کل مشکل ایجاد کرده است. دکترصدری تصریح کرد: سعی داریم 
که باهمین بضاعت کم و محدودیت های مالی بتوانیم پروژه ها را 
با کمک های مردم خیّر تکمیل کنیم و از همین رو به یاری خدا 
استخر سرپوشیده خور و بیابانک در هفته دولت افتتاح خواهد شد.
سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان اصفهان خاطرنشان کرد: 
تا پایان شهریور ماه سال آینده )۱۴۰۴(  ۶۰ پروژه از مجموع ۷۵ 
پروژه نیمه تمام در اصفهان تکمیل خواهد شد؛ زیرا بخش کمک 
های مردمی را فعال کرده ایم تا با بهره گيري از این منابع بتوانیم 
پروژه های نیمه تمام را تکمیل کنیم و به مرحله بهره برداری برسانیم.

وی افزود: برای انجام این مهم بودجه عمرانی را نیز نسبت به سال 
گذشته ۲ برابر افزایش داده ایم و امیدواریم بودجه مورد نیاز تأمین 
شود و با کمک های مردمی بتوانیم  پروژه های نیمه تمام ورزشی 

اصفهان را به بهره برداری برسانیم.

اصفهان«: »استاندار 

طرح های عمرانی با زمان بندی 

دقیق اجرا شوند

استاندار اصفهان گفت: وجود مسایل، مشکلات و انتظارات مردم ایجاب 
می کند، مسایل شهرستان سمیرم بر اساس اولویت بندی، موضوع 

محوری، زمان بندی دقیق و تعیین زمان پایان پروژه ها پیش برود.
مهدی جمالی نژاد روز گذشته در حاشیه سفر به شهرستان 
سمیرم برای بازدید از پروژه های عمرانی منطقه پادنای سمیرم 
افزود: با توجه به مسایل و انتظارات مطرح شده و اولویت بندی 
و موضوع محوری پروژه ها باید مدنظر قرار بگیرد، به عنوان نمونه 
با توجه به اهمیت پروژه های آبی به عنوان محرک سایر پروژه 
ها، ضرورت دارد، طرح های مطالعاتی آن به سرعت تهیه شود 

و در اولویت قرار گیرد.
استاندار اصفهان تصریح کرد: از دیگر موضوعات قابل بررسی در 
شهرستان سمیرم موضوع صنایع تبدیلی است که با توجه به 
تولید ۷۰ درصد سیب استان در این شهرستان، برآورد می شود 
که راه اندازی چینن پروژه هایی بسیار سودآور باشد و شهرداری 

های این شهرستان می توانند نسبت به آن ورود پیدا کنند.
جمالی نژاد خاطرنشان کرد: امکان در اختیار گذاشتن تسهیلات 
کم بهره برای اجرای طرح احداث صنایع تبدیلی نیز در شهرستان 
وجود دارد که در این زمینه از طریق سازمان همیاری شهرداری ها 

این موضوع پیگیری خواهد شد.
وی اظهار داشت: طرح احداث شهرک صنعتی برای منطقه 
این  دیگر مطالبات  از  وام کشاورزی  پرداخت  نیز  و  سمیرم 
شهرستان است که قابل پیگیری هستند اما تاکید ما توجه به 

زمان بندی و تکمیل پروژه های نیمه تمام و اولویت دار است.

نصفجهان

ایمانروزبهانی

هر روز صبح، وقتی در دود و دم تهران چشم باز می کنیم، 
انگار با خودمان قرار گذاشته ایم که این شلوغی، ترافیک، 
آلودگی و کمبودها را بپذیریم. تهران، شهری که قرار بود 
قلب تپنده کشور باشد، حالا به معضلی بزرگ برای خودش 
و ساکنانش تبدیل شده است. اما آیا انتقال پایتخت می تواند 
نسخه شفابخش این همه مشکل باشد؟ یا صرفاً رؤیایی است 

که همیشه در میانه راه به بن بست می رسد.
از  نیست.  پنهان  هیچ کس  برای  دیگر  تهران  مشکلات 
ترافیک قفل شده صبحگاهی تا صف های طولانی مترو، از 
بحران آلودگی هوا که روزهای پاک را به رؤیا تبدیل کرده، 
تا کمبود منابع آبی که نفس محیط زیست این استان را 
گرفته است. اما این فقط بخش کوچکی از چالش هاست. 
تهران به دلیل تمرکز بیش از حد امکانات، جمعیتی فراتر 
از ظرفیت خود را جذب کرده است. در کنار این، مشکلات 
اجتماعی مانند افزایش اتباع خارجی غیرمجاز، کمبود مسکن 

و زیرساخت های ناکافی، شرایط را پیچیده تر کرده اند.

ایده ای قدیمی، چالش هایی جدید

نیست.  جدیدی  ایده  ایران،  در  پایتخت  انتقال  بحث 
سال هاست که هر وقت مشکلات تهران به نقطه جوش 
می رسد، این ایده دوباره به میان می آید. حتی در دهه ۱۳۷۰ و 
بعدتر، مطالعات مفصلی در این زمینه انجام شد؛ اما همیشه 

پای یک سؤال وسط بود: «این کار شدنی است؟«
اما ماجرا به این سادگی نیست. اول از همه، انتخاب محل 
مناسب برای پایتخت جدید مسئله بزرگی است. این مکان 
باید از نظر زیست محیطی، اقتصادی و امنیتی شرایط خاصی 
داشته باشد. دوم، هزینه های سرسام آور چنین پروژه ای است. 
احداث زیرساخت های جدید، جابه جایی نهادهای حکومتی و 
ساختن شهری که بتواند پایتخت کشور باشد، نیاز به بودجه 
عظیمی دارد که در شرایط اقتصادی فعلی ایران، تأمین آن 

آسان نیست.
علاوه بر این، منتقدان می پرسند که آیا انتقال پایتخت واقعاً 
به حل مشکلات تهران کمک می کند، یا فقط این چالش ها را 
به مکان دیگری منتقل می کند؟ آیا صرفاً با تغییر جغرافیایی 
پایتخت، می توان آلودگی هوا، ترافیک، یا کمبود منابع را حل 
کرد؟ یا این مشکلات، ریشه در سیاست گذاری های کلان تر 

و نحوه مدیریت شهری دارند که باید به آن ها پرداخته شود؟
عده ای معتقدند که به جای صرف بودجه های هنگفت برای 

انتقال پایتخت، می توان با اصلاحات ساختاری و برنامه ریزی 
بهتر، تهران را به شهری قابل زندگی تبدیل کرد. توسعه 
اداری، گسترش  حمل ونقل عمومی، کاهش تمرکزگرایی 
شهرهای اطراف برای جذب جمعیت اضافی و استفاده بهینه 
از منابع آب و انرژی، می توانند راهکارهایی باشند که بدون 
نیاز به تغییر مکان پایتخت، مشکلات فعلی را بهبود ببخشند.
انتقال پایتخت، ایده ای است که می تواند جذاب به نظر برسد، 
اما وقتی به جزئیات آن می پردازیم، با چالش هایی جدی 
مواجه می شویم. در شرایط اقتصادی فعلی کشور، اجرای 
چنین پروژه ای ممکن است غیرعملی به نظر برسد. اما از 
سوی دیگر، اگر برنامه ریزی دقیقی وجود داشته باشد و منابع 
به درستی تخصیص داده شوند، شاید این ایده بتواند آینده ای 
بهتر برای ایران رقم بزند. در نهایت، شاید مسئله اصلی این 
است که به جای نگاه کوتاه مدت و مقطعی به مشکلات 
تهران، نیازمند یک برنامه جامع و ملی هستیم؛ برنامه ای که 
نه تنها مشکلات پایتخت، بلکه چالش های زیست محیطی، 
اقتصادی و اجتماعی کل کشور را هدف قرار دهد. انتقال 
پایتخت می تواند بخشی از این برنامه باشد، اما تنها به شرطی 
که از ابتدا تا انتها با دقت اجرا شود و همه جوانب آن در نظر 

گرفته شود.

تهران در لبۀ انفجار جمعیتی؛  انتقال پایتخت؛ مسیری به سوی آینده یا فرار از مشکلات؟

اصغرقلندری

فرازاسدی
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نمایشگاه »شکوه ایران باستان« به سومین نمایش عمومی خود در سین کیانگ، پهناورترین استان چین رسید.
نمایشگاه »شکوه ایران باستان« با حضور قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشورمان در موزه منطقه خودمختار اویغور سین کیانگ گشایش خواهد یافت. 
جبرئیل نوکنده رییس کل موزه ملی ایران در این باره گفت: ۲۱۱ اثر تاریخی و ۵ اثر بازآفرینی شده هنر و تمدن ایران با قدمتی از حدود سه هزار سال پیش تا 
دوره صفویه را برای مخاطبین نمایشگاه روایت خواهند کرد. این نمایشگاه پیش از این به مدت سه ماه در کاخ موزه شهر پکن پایتخت چین و همچنین به مدت 
چهار ماه در موزه شانگهای نظر دوستداران بسیاری را به فرهنگ، هنر و تمدن ایران جلب کرد و مقرر است تا ۱۶ اسفندماه ۱۴۰۳ در موزه سین کیانگ، بخش غربی 

سرزمین پهناور چین را با ایران آشنا کند.

»شکوه ایران باستان« به سین کیانگ چین رسید

فرهنگی

»خانۀ من هرجا که باشد، همانجا می توانم زندگی کنم. چه در 
پاریس باشد چه در دهات. خلوت خودم، کتاب هایم، موسیقی 
مورد علاقه ام. اگر این ها باشد فرقی نمی کند کجا باشم. در 
زندگی شهری فقط از یک چیز نمی توانم بگذرم؛ تنها ماندن در 
میان انبوه جمعیت؛ پرسه زدن. از احساس این نوع تنهایی لذت 

می برم«.
)نوری بیلگه جیلان در گفت وگو با فاتح اُزگوون، سال 2003، 

چاپ شده در کتاب(
نوری بیلگه جیلان، فیلم ساز اهل انزوا و سکوت ترکیه ای در 
کتابی که به تازگی از گفت وگوهایش در ایران ترجمه شده، از 
فیلم ها و زندگی اش می گوید. انتشار این کتاب برای علاقمندان 
به سینمای او غنیمت مهمی خواهد بود، چرا که بیلگه جیلان، 
فیلم ساز چندان اهل مصاحبه ای نیست و کمتر شده در رسانه ها 
از فیلم هایش حرف بزند. این شیوۀ رفتاری بیش از هر چیز به 
نگاه او برمی گردد که معتقد است حقیقت در آن چیزی است 
که پنهانش می کنیم. و شاید این دربارۀ خودش و فیلم هایش 
به  دادنش  پاسخ  جایی،  در  او  به علاوه  می کند.  صدق  هم 
پرسش هایی دربارۀ فیلم ها و تناقض میان گفته هایش را رندانه 
به دستگیری سر صحنه جرم تعبیر می کند. این ها همه باعث 
می  شود خواندن گفت وگوهای او بسیار لذت بخش باشد با این 
توضیح که این گفته ها قرار نیست چیز زیادی به درک و لذت 
ما از فیلم هایش اضافه یا از آن کم کند. بلکه فیلم ها بطور 
مستقل کار خودشان را می کنند و جیلان هم مستقل زندگی و 

تعبیرهای خودش را دارد.
در کتاب »همیشه همان ابرها« که با ترجمۀ »محمد فهیمی« 
توسط نشر چشمه منتشر شده و حاصل گردآوری و ویراستاری 
مهمت اریلماز، دوست نزدیک جیلان است، گفت وگوها با سیر 
تاریخی و فیلم به فیلم تدوین شده اند. یعنی اولین گفت وگو 
مربوط به پس از اکران اولین فیلم بلند او »قصبه« در سال 1997 
است و آخرین مطلبی که چاپ شده هم حاصل گفت وگویی 
»درخت گلابی  آخرش  فیلم  نمایش  و  از ساخت  او پس  با 
وحشی« است. همین مسئله باعث شده، ضمن خواندن کتاب 
و پیش رفتن با آن، شاهد پخته تر و شخصی تر شدن جهان بینی 
او هم باشیم. جهان بینی ای که فیلم به فیلم گویی بیشتر شکل 
می گیرد و اثرش را بر فیلم های او هم می گذارد. انگار رابطه ای 
دیالکتیکی میان او و فیلم هایش برقرار می شود. یعنی همانطور 
که جهان بینی رشدیافتۀ او بر فیلم های متاخرترش اثر مثبت 
می گذارد، خلق شدن هر فیلم هم که از ناخودآگاه این هنرمند 
آمده، به رشد نگاه او به جهان می انجامد. البته ویژگی مثبت او 

قطعا این بوده که شهرت پیدا کردن و گرفتن نخل طلا و جایزۀ 
بزرگ کن باعث نشده حس ناب خودش را در ارتباط گرفتن با 
پدیده ها و انسان ها از دست بدهد و می بینیم که او همچنان با 

هر فیلم، این تازگی را به اثبات می رساند.
در راستای رشدی که بدان اشاره کردیم می توانیم به تجربه گرایی 
او هم -به معنای واقعی اش- تاکید کنیم. این فیلم ساز در اوایل 
کارنامه اش بخاطر مشکلات مالی و امکانات کمی که در اختیار 
دارد، فیلم هایی کاملا جمع و جور و با بازی اعضای خانواده اش 
هم  را  دوربین  پشت  نقش های  اغلب  در حالی که  می سازد 
خودش برعهده دارد. اما ابایی ندارد که این تابوی استفاده نکردن 
از بازیگر حرفه ای را هم بشکند و در ادامۀ کارش از بازیگران 
حرفه ای استفاده کند. در گفت وگوهای قدیمی تر که ابتدای 
کتاب آمده، او بارها از مزایای استفاده از نابازیگر می گوید که 
حس های قابل باورتری را می توانند در فیلم ایجاد کنند. اما 
وقتی به فیلم های شناخته شده ترش می رسد اعتراف می کند 
که برای ادای دیالوگ های دشوار فیلم نامه های پر از دیالوگ 
»خواب زمستانی« و »درخت گلابی وحشی« بهتر دانسته از 
بازیگران حرفه ای و کاربلد که به خوبی با یکی دو بار خواندن 

آن ها را به خاطر می سپارند بهره ببرد.
اگر جیلان در »قصبه«، »اندوه ماه مه« و »دوردست« صاحب 
ایده هایی پراکنده و مینیمال بود که به یک کل منسجم تبدیل 
روزگاری  آثار متاخرش همچون »روزی  در  بودند، ولی  نشده 
آناتولی«، »خواب زمستانی« و »درخت گلابی وحشی« توانست 
که  به گونه ای  کند.  حاکم  فیلم ها  بر  را  خودش  جهان  روح 
امروز با اطمینان می توانیم از سینمای متفاوت جیلان حرف 
بزنیم، که اگرچه طبق گفته های خودش متاثر از کیارستمی و 
آنجلوپلوس و تارکوفسکی است اما امضای خود او در آثارش 
کاملا نمایان است. او به خوبی توانسته در تمام فیلم هایش، 
تجربۀ زیسته خودش را به شکل های گوناگون وارد قصه ها و 
خوی آدم هایش کند. به عبارتی به معنای واقعی  حالا می توانیم 
جیلان را یک فیلم ساز مولف بنامیم. مولف بودنی که به معنای 
درست آن، کاملا مسئله و دغدغۀ این کارگردان است. او در 
جایی از کتاب، دربارۀ مولف بودن می گوید: »وقتی از سینمای 
مولف حرف می زنیم قرار نیست همه چیز متعلق به یک نفر 
باشد. اما او همه چیز را وارد جهان خودش می کند. نام هایی 
را در نظر بیاورید که هیچ تردیدی در مولف بودن شان نداریم. 
و  مینگ لیانگ  سای  آنتونیونی،  تارکوفسکی،  مثل  کسانی 
آنجلوپلوس. می بینیم که این ها هم بارها فیلم نامه هایشان را با 
دیگران نوشته اند«. و این حرفی است که بطور عملی، آن را در 
کار خود جیلان می بینیم. دوربین او، میزانسن هایش، انتخاب 
لوکیشن ها، بازی که از بازیگران می گیرد و تدوین فیلم هایش 
همه و همه چیزهایی هستند که برای او کاملا شخصی شده اند.

نکتۀ جذاب دیگری که در شخصیت جیلان وجود دارد و او به 
صراحت در کتاب »همیشه همان ابرها« از آن سخن می گوید 
و حتی ما را غافلگیر می کند چیزی است که از آن به »هنر 
پرسشی  به  پاسخ  در  جیلان  می کند.  تعبیر  بودن«  بد  بچه 
دربارۀ فیلم »اقلیم ها« که شخصیت اولش، یکی از نزدیکترین 
کاراکترها به خود اوست )خود جیلان آن را بازی می کند و نقش 
مقابلش هم همسر واقعی اش است و ضمنا شخصیت اصلی 
همانند خود او عکاسی می کند( و در آن رویکرد اعتراف گونه ای 
از خودش نشان می دهد، می گوید: »وقتی شخصیتی شبیه 
خودتان را در فیلم تان قرار می دهید، اگر به او کمی جنبه ی 
ضدقهرمانانه ندهید، ممکن است تماشاگر عصبانی شود. باید 
جنبه های منفی شخصیت تان را پررنگ تر کنید تا برای تماشاگر 
پذیرفتنی باشد وگرنه با خودشان می گویند: یارو را ببین. چه 

کاملا  باشید  دیده  را  اقلیم ها  فیلم  اگر  است!«  از خودراضی 
این موضوع را حس می کنید که فیلم ساز ابایی ندارد صفات 
و رفتارهای اعصاب خردکن و منفی بر روی شخصیت شبیه 
به خودش بگذارد. در واقع اینجا هنر، جنبه ای اعتراف گونه پیدا 
می کند و گویی هنرمند، خودش را میان نماهای فیلم تحت 
فشار قرار داده و بدینوسیله با اعتراف کردن، خودش را سبک 
می کند. همان کاری که شاید بسیاری مولفان و نویسندگان 
بزرگ از جمله چخوف و داستایوفسکی هم در آثار ماندگارشان 

کرده باشند.
را  تندی  انتقاد  ضمنی  بطور  اظهارنظرهایش  میان  در  او 
متوجه فیلم سازانی می کند که وجودشان از درون سرشار از 
تردید است )که البته طبیعی و درست است( اما ناباورانه و 
مزورانه تلاش می کنند در فیلم هایشان از باورهای قطعی و 
بدون تردید حرف بزنند. چیزی که مشخصا نداشتن صداقت 
زیست سالم یک  است؛ همان چیزی که لازمۀ  با خویشتن 
افراطی  از جریان های چپ  است. جیلان همچنین  هنرمند 
که می خواهند فیلم سازان، مستقیما در فیلم هایشان دربارۀ 
انتقاد  بزنند هم  مسائل روز سیاسی و جاری جامعه حرف 
اشارات  بجای  می دهد  ترجیح  خودش  می گوید  و  می کند 
در  آن ها  سیاسی،  جریان های  و  روز  وقایع  به  مستقیم 

پس زمینه فیلم هایش دیده شوند.
و  چخوف  ویژه  بطور  و  ادبیات  به  جیلان  بودن  وامدار 
و  باشد  قابل انکار  که  نیست  چیزی  ایبسن  و  داستایوسکی 
خود این فیلم ساز هم بارها آن را در گفت وگوهایش عنوان 
می کند. او مشخصا در »خواب زمستانی« که فیلم نامۀ آن را 
بطور مشترک با همسرش ابرو نوشته، از دو داستان  »همسر« و 
»آدم های سخت« چخوف نام می برد که برای نگارش فیلم نامه  
از آن ها اقتباس کرده اند. با تماشای هر کدام از فیلم های این 
فیلم ساز موج نوی ترکیه بوضوح متوجه می شویم که گویی او 
جهان را از فیلتری چخوفی می بیند. آدم های جیلان همچون 
شخصیت های داستان های نویسندۀ شهیر روس، در نگاه اول 
اما  نچندان پیچیده ای زیست می کنند  زندگی های  در  ظاهرا 
با کمی تامل متوجه می شویم هر کدام درگیر موقعیت پیچ 
در پیچ و بغرنجی هستند. آدم هایی که هر کدام با ترس ها، 
سرگردانی ها و خشم های مخصوص خودشان درگیر هستند. 
آن ها رویاهایی ناکامی درون شان دارند اما جهان بیرون، حسابی 
موجب سرخوردگی شان شده است. فیلم سازی جیلان گویی 
تماما قصه پرسه زنی این آدم های تنها و سرگردان است که 
امکان سازگاری با جامعه و جهان شان را ندارند. تاثیرپذیری این 
هنرمند از دنیای چخوف تنها محدود به فیلم سازی نمی شود و 
همانطور که خودش می گوید حتی آنتوان چخوف به او برای 
بهتر زندگی کردن کمک کرده است. تاثیرپذیری جیلان از ادبیات 
در سیر کارنامه اش هم با هر فیلم خودش را بیشتر نشان داده 
است. بطوری که او از فیلم های اولش که اکثرا بدون فیلم نامۀ 
منسجم و دقیق بیشتر سر صحنه و روی میز تدوین شکل 
می گرفتند )او حتی یکبار می گوید اگر فیلم نامۀ منجسم نداشته 
آخرش  به سه فیلم  بیشتری می کند!(  راحتی  احساس  باشد 
می رسد که همچون رمان ها و نمایش نامه ها سرشار از دیالوگ 
هستند. جیلان البته این را اتفاقی تحمیلی و خودخواسته 
نمی داند و می گوید شاید در آینده قصه هایی داشته باشد که 
این رویه را تغییر دهد و دوباره فیلم های کم دیالوگ و بیشتر 

مبتنی بر تصویر بسازد.
یک ویژگی قابل تحسین جیلان که در قسمت های مختلف 
گفت وگوها در کتاب به چشم می خورد صراحت و صداقت او در 
پاسخ دادن به پرسش های دربارۀ فیلم هایش است. مثلا گاهی 

روزنامه نگارانی که با او مصاحبه می کنند تفسیرهای عجیب و 
رازآمیز از مولفه های داخل فیلم هایش دارند اما او خیلی راحت 
توجیه منطقی که موجب آن برداشت شده را توضیح می دهد. 
به عنوان مثال وقتی از او دربارۀ نماهای نزدیک زیاد استفاده 
شده در فیلم »سه میمون« نسبت به باقی فیلم هایش می پرسند، 
خیلی صادقانه پاسخ می دهد: »راستش خیلی به این موضوع 
فکر نکرده ام. خانه ای که در آن فیلم برداری می کردیم کوچکتر از 
این حرف ها بود. خیلی مواقع برای مان ممکن نبود که دوربین 
را کمی دورتر ببریم«. یا وقتی او دربارۀ نورپردازی متفاوت در 
نماهای جاده ای »روزی روزگاری آناتولی« می پرسند او توضیح 
می دهد که در آن فضای تاریک شب چاره ای جز استفاده از نور 
غیرطبیعی نداشته است. همچنین وقتی دربارۀ نقش آب و هوا 
و زمستان های برفی در برخی فیلم هایش از او می پرسند، از آن 
تفسیری فرامتنی ارائه نمی دهد و صرفا می گوید مجبور بوده اند 
در آن برهه زمانی با آن آب و هوا خودشان را وفق بدهند و حتی 

فیلم نامه را طبق آن تغییر بدهند.
و  از شفاف ترین  که  این مطلب  ابتدای  نقل قول  به  برگردیم 
است.  خودش  شخصیت  دربارۀ  جیلان  اظهارات  صریح ترین 
کسی که بیشتر در محل زندگی خودش یعنی روستای ینیجه 
را  مردمش  و  جغرافیا  به خوبی  که  استانبول  و  کاله  چاناک 
می شناخته، فیلم ساخته و هرگز مرعوب لوکیشن ها و مناطق 
مختلف نشده تا بخواهد آنجا فیلم بسازد. چرا که مسئله اش 
پیش و بیش از هر چیز انسان ها و قصه هایشان بوده است. و 
استفاده از تجربه ها و علایقی که به خوبی آن ها را زندگی کرده و 
می شناسد. او ویژگی لازم یک هنرمند خوب را دارد. اینکه خوب 
بلد است میان آدم ها پرسه بزند، خوب بلد است تماشا کند، 
خوب بلد است انسان ببیند و همین موجب می شود وقتی 
شخصیتی را جلوی دوربین خلق می کند و نتیجه اش را روی 
پرده می بینیم باورشان کنیم. چیزی که بی شک نتیجه انتخاب 
انزوا و تنهایی در عین میان جمع و جامعه بودن نوری بیلگه 

جیلان است.

نگاهی به کتاب »همیشه همان ابرها« با کاوشی در زندگی و سینمای نوری بیلگه جیلان؛

هنر پرسه زنی میان انبوهِ جمعیت

نشر

محمدعلیمحمدپور

او در میان اظهارنظرهایش بطور ضمنی 
انتقاد تندی را متوجه فیلم سازانی می کند 

که وجودشان از درون سرشار از تردید است 
)که البته طبیعی و درست است( اما ناباورانه 

و مزورانه تلاش می کنند در فیلم هایشان از 
باورهای قطعی و بدون تردید حرف بزنند. 

چیزی که مشخصا نداشتن صداقت با 
خویشتن است؛ همان چیزی که لازمۀ زیست 

سالم یک هنرمند است. 
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برابر رای شماره ۱4۰۳۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۳۰۱۵ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی خانم زهرا حسین زاده 
فرزند نریمان بشماره شناسنامه ۱۹۳۸۴ صادره تهران در یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 176 مترمربع از پلاک 1608 
فرعی از 9 اصلی واقع در کرج ماهدشت خ نصر ک یازدهم پ 50 خریداری از مالک رسمی آقای خیراله ایلیات محرز گردیده است.  
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت دوم: 2 دی ماه 1403     1840836

اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو کرج

برابر رای شماره ۱4۰۳۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۳۰32 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای مهدی 
بابائی فرزند هاشم بشماره شناسنامه 76916 صادره از تهران در یکقطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 1380.00 مترمربع 
از پلاک 1809 فرعی از 9 اصلی واقع در ماهدشت شهرک خوارزمی هفتم جنوبی فرعی دوم سمت راست قطعه 7 خریداری 
از مالک رسمی آقای یوسف کرمی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.  تاریخ انتشار نوبت دوم: 2 دی ماه 1403   1840259
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو کرج

بدینوسیله به شرکت طلوع اقتصاد مازند ساکن: تهران خ شریعتی خ ظفر کوچه همایون پ ۱۶ ط ۵ 
واحد 17 ابلاغ میگردد که در خصوص پرونده اجرایی کلاسه ۹۸۰۰۲۱۲ له بانک رفاه و علیه شرکت طلوع 
مازند با اعمال رای وحدت رویه ۷۹۴ دیوان عالی کشور و انطباق سود سند با جدول اعلامی بانک 
مرکزی طلب آن بانک تا تاریخ ۱۴۰۰.۱۱.۲۷ به مبلغ ۱.۴۰۷.۸۸۳.۰۶۹ ریال محاسبه و اعلام میگردد لذا 
به مدت ۵ روز از تاریخ این اخطاریه به شما مهلت داده میشود در خصوص نتیجه محاسبات اعلام 

نظر نمایید در غیر اینصورت برابر مقررات عملیات اجرایی ادامه می یابد. 1841571
مشخصات ابلاغ شونده: شرکت طلوع اقتصاد مازند
اداره اجرای اسناد رهنی ثبت کرج

آقای مهران صادقی افرمجانی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت 
ششدانگ یک دستگاه آپارتمان به مساحت ۶۵.۰۹ مترمربع قطعه ۳ تفکیکی به شماره ۲۴۴۱۹ فرعی از ۱۷۰ اصلی 
مفروز از پلاک ۱۵۸۸۰ فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج به شماره چاپی ۶۱۱۲۷۵ 
مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده است. لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده 
۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه 
اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی 
واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالكيت المثنى طبق مقررات به متقاضی تسلیم 

خواهد شد. 1842073
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

برابر رای شماره ۱4۰۳۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۳۰30 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای اسماعیل 
پاشائی قره گل فرزند علی بشماره شناسنامه 20014 صادره از کرج در یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 1380.00 
مترمربع از پلاک 1809 فرعی از 9 اصلی واقع در ماهدشت شهرک صنعتی خوارزمی خ 7 جنوبی فرعی دوم سمت راست قطععه 
6 خریداری از مالک رسمی آقای یوسف کرمی محرز گردیده است.  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت دوم: 2 دی ماه 1403       1840251
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو کرج

خانم پروین فرهنگ فلاح ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده به علت سهل انگاری تقاضای صدور سند مالکیت 
المثنی از این واحد ثبتی نموده که برابر محتویات پرونده ثبتی سند مالکیت ششدانگ یک دستگاه اپارتمان مسکونی به 
مساحت ۸۶.۲۹ مترمربع قطعه ۶ تفکیکی به شماره ۲۶۲۹۶ فرعی از ۱۵۷ از اصلی مفروز از پلاک ۶۵۹۵ فرعی از اصلی مذکور 
واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج و برابر سند قطعی شماره ۴۶۴۸ مورخ ۱۳۹۴.۰۷.۲۹ دفترخانه ۱۵۶ کرج به خانم 
پروین فرهنگ فلاح منتقل و سند مالکیت به شماره سریال ۲۸۹۵۰۲ صادر گردیده لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی 
به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به 
این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض 

اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنی طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد. 1841395
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت اول(

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت اول(

گهی اخطار آ

گهی فقدان سند مالکیت آ

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت اول(

گهی فقدان سند مالکیت آ

برابر رای شماره 140360331057002725 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای بهمن حبابی فرزند یوسف 
بشماره شناسنامه ۱۳۲۸۴ صادره از تهران در یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 2366.56 مترمربع از پلاک 1443 فرعی از ۹ اصلی واقع در ماهدشت خیابان سرداران خریداری از مالک رسمی آقای محرم شکوهی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 

یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1830939
تاریخ انتشار نوبت اول: 30 آبان ماه 1403

اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو کرج

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت دوم( آ

در تاریخ هر ملتی، روزهایی هستند که هرگز از خاطره ها پاک 
نمی شوند. ۱۵ آذر ۱۳۸۴ یکی از همان روزهاست؛ روزی که 
خبرنگاران و اصحاب رسانه ایران، برای همیشه در آسمان عشق 
نه  سی-۱۳۰،  هواپیمای  که  روزی  کشیدند.  پر  حرفه شان  به 
تنها خبرنگارانی را که حامل قلم های روشنگر و دوربین های 
حقیقت نما بودند، بلکه بخشی از روح جامعه خبری ایران را نیز 

با خود به آسمان ها برد.
این حادثه نه تنها یک سانحه بود، بلکه درسی بزرگ برای ما 
به جا گذاشت؛ درسی از اهمیت و خطرات حرفه خبرنگاری. 
از  عبور  با  آن ها  زنده اند.  تاریخ  روایت گران  رسانه،  اصحاب 
مرزهای خطر، صداهای خاموش را می شنوند و حقایق نادیده 
را ثبت می کنند. روزنامه نگاران حاضر در آن پرواز، برای پوشش 
یک رزمایش نظامی عازم بودند؛ اما هرگز به مقصد نرسیدند. 
حادثه  ناتما.  پروازی  راهشان،  و  بود  حقیقت  مقصدشان، 

سی-۱۳۰ یادآور تعهد و ازخودگذشتگی خبرنگارانی است که 
بدون هیچ توقعی، برای آگاهی جامعه می کوشند. چه کسی 
می تواند دوربین شکسته یا قلمی که هرگز به کاغذ نرسید را 
فراموش کند؟ چه کسی می تواند خانواده هایی را که عزیزان 
خود را در این راه از دست دادند، نادیده بگیرد؟ این حادثه 
به ما نشان داد که کار رسانه، تنها یک شغل نیست؛ رسالتی 
است که برای انجام آن باید از جان مایه گذاشت. خبرنگاران 
آن پرواز، نه تنها خبرنگار بودند بلکه قهرمانانی بودند که برای 

رسالتشان جان باختند.
هر سال، در این روز تلخ و پرمعنا، گرامیداشت این عزیزان 
فرصتی است تا نه تنها یادشان را زنده نگه داریم، بلکه قدر 
خبرنگاران زنده را نیز بدانیم. باید از یاد نبریم که آن ها برای 
شفافیت و آگاهی جامعه، از خواب و آرامش خود می گذرند. 
گاهی لازم است تنها چند لحظه سکوت کنیم و به یاد بیاوریم 
که چه جان هایی برای ثبت حقیقت داده شده است. یادآوری 
حادثه سی-۱۳۰ به ما نشان می دهد که جامعه بدون خبرنگاران، 

صدایی خاموش و نگاهی کور خواهد بود.
۱۵ آذر، تنها یک تاریخ نیست؛ بلکه تلنگری است برای جامعه ای 
که گاهی فراموش می کند خبرنگارانش چه بهایی برای رساندن 
حقیقت می پردازند. آن ها که در سی-۱۳۰ بودند، هنوز هم در 
قاب خاطرات، در دوربین هایشان، و در یاد تک تک ما زنده اند. 
آن ها شهدای رسانه اند، و رسالتشان هرگز خاموش نخواهد شد. 
این روز همچنین بهانه ای است برای تأمل بیشتر درباره ضرورت 
تأمین امنیت و رفاه اصحاب رسانه. خبرنگاران نباید در انجام 
وظیفه ای که برای روشن کردن تاریکی های جامعه به عهده 
دارند، احساس ناامنی کنند. حادثه سی-۱۳۰ نه تنها یک تراژدی 
بلکه هشداری بود برای اینکه جان خبرنگاران و اصحاب رسانه، 

باید خط قرمز جامعه باشد.
پس، در این روز، نه تنها به یاد آن عزیزان باشیم، بلکه تلاش 
کنیم تا راهشان را ادامه دهیم. با ارج نهادن به خبرنگاران، 
قائل شدن  ارزش  با  و  آن ها،  امنیت حرفه ای  از  با حمایت 
برای حقایقی که به ما می رسانند. پرواز آن ها ناتمام ماند، 

اما مسئولیت ماست که روایتشان را ادامه دهیم. آن ها برای 
آگاهی پرواز کردند، و امروز وظیفه ماست که نور آگاهی را 

زنده نگه داریم.

یادبود پرواز ناتمام شهدای رسانه در سالگرد حادثۀ سی-130؛

قلم  هایی به آسمان پر کشیدند

یاد...

مهردادتیموری
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نگاه ایران به فوتبال یک نگاه ناقص است. کافی است آمار و 
کیفیت و همچنین نحوه بازی نمایندگان ایران در لیگ فوتبال 
آسیا اعم از لیگ نخبگان و لیگ سطح دو را ملاحظه کنیم. 
تیم  تا  پایه  رده های  از  فوتبال ملی  و درشت  ریز  کافی است 
ملی بزرگسالان را تحلیل و بررسی کنیم، تا به این مهم برسیم. 
»تشخیص این موارد گاهی به کارشناسی نیز نیاز ندارد«. با این 
حال مسیر فوتبال ایران مسیر مناسبی برای رسیدن به اهداف مورد 
نظر جامعه فوتبال این کشور نیست. در این خصوص مقالات و 
مطالب متعددی نیز در رسانه های مختلف نوشتاری، دیداری و 
شنیداری منتشر شده و هرگز مورد التفات قرار نگرفته است. هر 
از گاهی نیز طرحی و برنامه ای توسط کارشناسان ارائه شده اما در 
لابلای هزارتوی مشکلات فوتبال ایران به فراموشی سپرده می شود. 
به جرأت باید گفت؛ اکثر مدیران ما در خط مشخص و معینی 
حرکت نکرده و برنامه های هر یک از آنان از یک طرف بام سقوط 

کرده و به بن بست رسیده است.

نگاه ویژه به زیرساخت ها
یک نمونه بارز در خصوص تعلل مسئولان در عدم توجه به زیر 
ساخت ها، اوضاع و احوال ورزشگاه بزرگ آزادی است. »ورزشگاهی 
که هرچند در حال بازسازی است و احتمالا در پایان سال جاری 
به بهره برداری مجدد خواهد رسید« اما پرسش اینجاست؛ چرا باید 
توجه به ورزشگاه قدیمی ایران آنقدر دیر انجام پذیرد که برای 
بازسازی آن زمانی طولانی لازم باشد؟ چرا نباید ورزشگاهی در حد 
و اندازه این ورزشگاه در پایتخت احداث شود؟ چرا دو باشگاه بزرگ 
ایران نباید در طول این سال ها ورزشگاه اختصاصی داشته باشند؟ 
چرا باید تمام بازی های ملی و دیدارهای داخلی و بین المللی دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس به تمامی در این ورزشگاه برگزار 
گردد؟ این جریان در مقیاسی وسیع در تمام ورزشگاه ها و در 
تمام استان ها و شهرستان ها در خصوص ورزشگاه های موجود 
وجود دارد. علت اصلی و غایی این معضل فقدان نگاه ویژه به 
زیرساخت های مربوط به فوتبال است. زیرساخت هایی که منحصر 
به احداث چند ورزشگاه و یا ترمیم ورزشگاه های فرسوده نشده و 
باید طرح جامع و برنامه کوتاه و بلند مدتی در این خصوص تدوین 
و توسط متخصصان امر عملیاتی گردد. »نکته ویژه این موضوع، 
برنامه ریزی و حضور متخصصان است«. برنامه ریزی در این 
خصوص نیز بی گمان محتاج نگاه ملی است و حضور متخصصان 

نیز باید بدون گزینش و توجه به موضع گیری های موجود باشد.

انقلاب باشگاهی
شیوه کنونی مدیریت باشگاه ها »چه باشگاه های بزرگ و چه 
باشگاه های کوچک« نامناسب و حتی اشتباه است. به تعبیری 
نیمه دولتی »خصولتی« مدیریت هزینه و  مدیریت دولتی و 
زودگذری است که تمام مناسابات آن با تغییر مدیر و رؤسای 
باشگاه تغییر کرده و به قولی در وضعیت یک گام به جلو و دو گام 
به عقب قرار دارد. نمونه بارز این وضعیت نیز سرخابی های ایران 
هستند که نه تنها قادر نیستند مشکلات مربوط به تیم فوتبال 
خود را مرتفع سازند که حتی شکل و شمایل یک باشگاه نیمه 
استاندارد را نیز ندارند. »در تعریف باشگاه استاندارد آمده است؛ 
باشگاه به موسسه ای اطلاق می شود که توسط اشخاص حقیقی 
یا حقوقی با هدف تعلیم و تعمیم سلامت جسمی و روحی 
افراد جامعه مبتنی بر اصول علمی و ارزش های اسلامی، ایجاد 
فضای کسب و کار و به دست آوردن رتبه و مدال در یک یا چند 
رشته ورزشی مطابق ضوابط فنی و عمومی تعیین شده با مجوز 
وزارت تأسیس و فعالیت می کند«. به موارد ذکر شده باید تأسیس 
پایگاه های همنام در سطح کشور، تأسیس آکادمی های متعدد، 

تشکیل تیم بانوان، فعالیت در چند رشته ورزشی و تشکیل سازمان 
اقتصادی را نیز اضافه کرد. پرسش اینجاست؛ چند باشگاه ایران 
چنین شرایطی را دارا هستند؟ دو باشگاه بزرگ ایران چه میزان به 
این استاندارد نزدیک شده اند؟ آیا اراده ای در این خصوص وجود 
داشته و دارد؟ با این وصف فوتبال ایران به یک انقلاب باشگاهی 
محتاج است. انقلابی برای حذف و اضافه های درست و حضور 

نیروهایی که دغدغه اصلی آنان فوتبال و ورزش است.

بازسازی شرایط داوری
آیا تا بحال به این نکته توجه کرده اید که چرا هنوز حجم اعتراضات 
مربیان، بازیکنان و هواداران به نحوه داوری در ایران کاهش نیافته 
اعتراضات بیشتر شده  است؟ »گاهی احساس می شود دامنه 
است«. فوتبال ایران بعد از بازنشسته شدن نسل طلایی داوری که 
آخرین حلقه آن علیرضا فغانی است، دچار رکود شده است. البته 
تعدادی از داوران حال حاضر فوتبال ایران شرایط استاندارد داوری 
را داشته و در دیدارهای بین المللی نیز قضاوت های قابل قبولی 
را ارائه می دهند. اما آنچه باید مورد توجه و تحلیل و بررسی قرار 
بگیرد اینکه فضای داوری ایران، فضایی پیش رونده و پویا نیست. 
این در حالی است که در دهه اخیر با وجود امکانات ارتباطی 
جدید، باید شاهد پیشرفت قابل توجهی در این حوزه باشیم. اما 
آنچه بیشتر از هرچیزی در این سال ها دیده و شنیده شده است، 
رشد کمی و بی رویه داوری است. داورانی که موفق به گذراندن 
دوره های مختلف داوری شده اند اما کیفیت و از همه مهم  تر 
روانشناسی مقوله مهمی چون داوری را  به اندازه کافی آموزش 
ندیده اند. گاهی این احساس وجود دارد که آیتم های اقتدار در 
داوری تغییر کرده است. بازدارندگی و مدیریت در طول یک بازی 
به پایین ترین حد خود رسیده است. »البته باید اعتراف کرد که 
این جریان در فوتبال آسیا و حتی جهان هم به نوعی دیده شده و 
اپیدمی جهانی دارد«. با این وصف باید در اندیشه بازسازی شرایط 
و وضعیت داوری باشیم. »بی گمان داوری یک مقوله مقدس و 
حساس است و باید آیتم های ورود و فعالیت در آن تغییر کرده 
و نیروهایی وارد این مقوله شوند که فلسفه داوری را به تمامی 

درک کرده باشند.

تغییر اساسی در مدیریت ها
و مدیران  رؤسا  انتخاب  نحوه  در  تغییراتی  شنیده شده است 
فدراسیون ها ایجاد خواهد شد. طرح تعیین سرپرست بعد از اتمام 
دوره مدیریت فدراسیون ها نیز در همین راستا مطرح شده است. 
»طرح خامی که باید درخصوص اجرای آن وسواس بیشتری به 
خرج داد«. اصولا طرح چنین موضوعاتی نشان از تخلفات پنهان و 
کنترل نشده ای دارد که اگر حل نشود در پروسۀ تعیین سرپرست 
نیز شاید اتفاق بیفتد. بدون تعارف باید اعتراف کرد، جمعیت 
کثیری از مدیران حال حاضر حوزه فوتبال ایران ناکارآمد هستند. 
این ناکارآمد بودن نیز عللی دارد. نحوه گزینش، میزان اختیارات، 
چینش سلیقه ای چارت ها و حتی مبهم بودن وضعیت اقتصادی 
در این مدیریت ها اوضاع را پیچیده کرده است. یک مدیر در بدو 
کار باید دنبال افرادی بگردد که ابتدا او را در مسائل اقتصادی یاری 
رسانده و سپس وی را در مدیریت مجموعه کمک کنند. جذب 
اینگونه افراد که قرار است کمک مالی نیز بکنند، مقرون به فساد 
است. از طرفی ملاحظه می شود تمایلات جناحی نیز تأثیر بسزایی 
در نحوه انتخاب و گزینش مدیران ارشد و زیرمجموعه داشته و 
رأس هرم اغلب بیشتر از آنکه دنبال کارآمدترین نیروها باشد، به 
سراغ حامی ترین افراد می رود. پُرواضح است که در این شرایط باید 
بدنبال تغییراساسی در نحوه انتخاب مدیران و اصولا مدیریت بود.

فدراسیون و حساسیت ها
با توجه به نزدیک شدن به  جمعیت زیادی در حال حاضر و 

انتخابات فدراسیون فوتبال صرفا بدنبال تغییر مدیریت هستند. 
اما گذشته نشان داده است که تغییر افراد مشکلی را حل نکرده و 
یقینا حل نخواهد کرد. »تغییرساختار مهم است«. به همین دلیل 
حساسیت های زیادی از دو جبهه موافق و مخالف از قدیم تا کنون 
دیده و شنیده شده است. بی گمان فعالیت هایی نیز در خصوص 
انتخاب در پشت پرده وجود دارد. فعالیتی که گاهی به بهانه ثبات، 
ورود نیروهای کارآمد اما مخالف را غیرممکن کرده است. فعالیتی 
که به یقیین با تغییرات احتمالی، موجب حذف افراد کارآمد 
مجموعه قبل خواهد شد. به تعبیری باید گفت به علت ضعف ها 
و کمبود ها در حوزه مدیریت فوتبال، جامعه فوتبال ایران بیشتر از 
اینکه در اندیشه تغییر افراد باشند باید در اندیشه تغییر ساختار 
و فراهم نمودن زمینه حضور متخصصان و ایده پردازانی باشند که 

دغدغه حقیقی فوتبال ایران را دارند.

تشکیل سازمان پیشکسوتان
در حال حاضر پیشکسوتان در مدیریت فوتبال کشور یا نقشی ندارد، 
یا نقش آنان به دلیل عدم تعریف مناسب، کم رنگ و گاهی متضاد 
است. این در حالی است که بسیاری از باشگاه های بزرگ دنیا زمینه 
فعالیت پیشکسوتان را در حوزه های مختلف فراهم کرده و در نهایت 
فدراسیون ها نیز با تشکیل کمیته های گوناگون از تجربه بی نظیر 
آنان استفاده می کنند. اما آنچه از حضور پیشکسوتان فوتبال ایران 
در بدنه مدیریتی این رشته دیده می شود همچون دیگر مقوله ها 
ناقص و گاهی گزینشی است. به همین دلیل تشکیل سازمان 
پیشکسوتان فوتبال با حضور مردان و زنانی که توانایی مدیریت 
در این حوزه را دارند و فارغ از حساب و کتاب های معمول این 
چند ساله بدنبال تغییرات مثبت هستند، ضروری به نظر می رسد. 
سازمانی مستقل با تشکیلات گسترده که پیشکسوتان دارای انگیزه 
را شناسایی و توانایی های آنان را رصد کرده و برحسب این توانایی 
وظایف و سرفصل های فعالیت آنان را تعیین نماید. آنچه در جامعه 
امروز پیشکسوتان بیشتر از هر چیزی دیده می شود، همراهی یا 
انتقادات احساسی و رودربایستی هایی است که در نهایت هیچ 
تأثیری در روند پیشرفت فوتبال نداشته و ندارد. البته انجمن ها 
و گردهمایی هایی نیز توسط پیشکسوتان تشکیل شده اما برنامه 

مناسبی برای کمک به فوتبال در آن دیده نمی شود.

نقاط گرم، نقاط سرد
در نقشه جغرافیایی فوتبال ایران نقاطی موسوم به نقاط گرم و سرد 
و حتی کم اثر دیده می شود. مناطقی که بلحاظ داشتن پتانسیل و 
درونمایه فوتبال غنی هستند. »همچون خوزستان و چند منطقه 
دیگر«. مناطقی که در این حوزه فقیر هستند و دست آخر مناطقی که 
در این زمینه متوسط هستند. پُر واضح است که نگاه اهالی فوتبال 
بخصوص متولیان امر به نقاط گرم و سرد فوتبال ایران باید متفاوت 
باشد. ابتدا ایجاد پایگاه ها با عناوین مختلف و سرفصل های متفاوت 
مد نظر است. در مرحله دوم مسیر پیشرفت استعدادها نیز باید مورد 
توجه و صیانت مسئولان ذی ربط واقع شود. مسلم است که برنامه 
فدراسیون و متولی فوتبال در هر استان و در مناطق گوناگون بر 
حسب میزان پتانسیل منطقه »گرم و سرد و متوسط« باید متفاوت 
و با تغییراتی تدوین و اجرا شود. معمولا برنامه های اجرایی فوتبال 
ایران توجه منطقی و درستی به این مناطق نداشته و به همین دلیل 

خروجی نهایی این برنامه ها به پایین ترین حد خود رسیده است.

طرح ملی فوتبال
برای نجات فوتبال ایران از وضعیت کنونی باید طرح ملی فوتبال 
ایران برنامه ریزی و به سرعت اجرا شود. برای اجرای این طرح 
اولین گام به رسمیت شناختن استقلال فوتبال و سازمان آن 
است. گام اول در اجرای این استقلال، ایجاد طرحی توسط کارگروه 
اختصاصی  و ارسال آن به مجلس شورای اسلامی می باشد. گام 
دوم خروج دولت از پرداختن به فوتبال است. سومین گام بازنگری 
در مناسبات مشترک اقتصادی بین فوتبال و سایر نهادهاست که 
باید به نتیجه ای درست برسد. پیش نیاز همه این موارد جدی 
گرفتن فوتبال به عنوان یک جریان تأثیرگذار و تعیین کننده است. 
بعد از تصویب طرح استقلال فوتبال که البته باید مطابق قانون 
اساسی و شرایط بومی ایران باشد، آنگاه با تشکیل کارگروه های 
مختلف  در موضوعات گوناگون در دو بازه زمانی کوتاه و بلند 
مدت فوتبال ایران به ابتدای راهی خواهد رسید که آن را فوتبال 

حرفه ای می نامند.

ورزشی

چرخۀ معیوب زیرساخت  ها و سیاست  های فوتبالی ایران ذره  بین »دنیای هوادار«؛

 طرح ملی فوتبال
ِ

 خام
ِ

خیال

تیم منتخب کشتی فرنگی ایران بدلیل عدم صدور روادید از سوی مصر، نتوانست عازم تورنمنت ابراهیم مصطفی در این کشور شود.  فدراسیون کشتی برای اعزام تیم منتخب 
کشتی فرنگی به رقابت های جام ابراهیم مصطفی اقدام به ثبت نام در این مسابقات، درخواست روادید و تهیه بلیت کرده بود و با توجه به عدم به موقع صدور روادید با متحمل 
شدن هزینه اضافه، نسب به تغییر بلیت نیز اقدام کرده بود. اما در نهایت با توجه به اینکه دفتر حفاظت منافع جمهوری عربی مصر در ایران هماهنگی لازم با وزارت امور خارجه 
و فدراسیون این کشور نداشت تنها روادید ۲ مربی، ۱ کشتی گیر و ۱ داور صادر شد و برای ۹ کشتی گیر دیگر ایران روادید صادر نشد تا تیم منتخب کشتی فرنگی ایران قادر به 

حضور در این مسابقات نباشد.

مصر به کشتی گیران ایران ویزا نداد

حسنصانعیپور

ذرهبین
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کاندیدای بازرسی اتحادیه نانوایان کلانشهر کرج

لیسانس حقوق

مبارزه بارانت

تعامل سازنده بادستگاههای دولتی 

واتحادیه های سایراستانها

جلسات مستمر بانانوایان استان

مرتضی       محمدی
شهرداری فردیس در نظر دارد پروژه های ذیل را از طریق برگزاری  مناقصه عمومی به متقاضیان واجد حداقل شرایط به شرح ذیل واگذار نماید )مشروح شرایط در اسناد مناقصه و مزایده درج شده است( لذا متقاضیان 
می توانند از تاریخ انتشار آگهی )چاپ اول( تا ساعت 14:30روز  شنبه مورخ 1403/09/17 جهت خرید اسناد مناقصه و مزایده به سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند. 1- مبلغ 2/000/000 ریال به عنوان هزینه 
خرید اسناد می بایست به حساب 400819688645 به نام شهرداری فردیس از طریق سامانه الکترونیک دولت )ستاد(  به آدرس www.setadiran.ir واریز گردد 2- شرکت کنندگان می بایست نسبت به تحویل )صرفا پاکت 

الف( اصل ضمانت نامه یا فیش واریز نقدی به شماره حساب 100823004139 تا پایان وقت اداری ساعت 14:30 مورخ 1403/09/27 سه شنبه به آدرس فردیس-بلوار شهید سلیمانی- روبه روی پارک منظریه شهرداری فردیس واحد امور پیمان 
ها اقدام نمایند و هم زمان پاکات الف- ب و ج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( بارگذاری نمایند. 3-در صورت بروز هرگونه تناقص در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ، ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود 4- پیشنهادات 
رسیده در روز  چهارشنبه مورخ 1403/09/28 درکمیسیون عالی معاملات شهرداری فردیس مطرح و پس از بررسی وکنترل برنده مناقصه اعلام خواهد  شد 5- هرگاه برنده مناقصه از انجام معامله خود داری کند یا پس از ابلاغ قانونی حداکثر 
تا هفت روز حاضر به انعقاد قرار داد نشود سپرده وی به نفع شهرداری ضبط  و قرارداد با نفردوم منعقد خواهد گردید  و در صورتی که برندگان دوم و سوم نیز ظرف مدت هفت روز پس از ابلاغ قانونی حاضر به عقد قرارداد نشوند سپرده انان 
نیز به نفع شهرداری ضبط خواهد شد6 شهرداری در رد یـا قبـول یـک یـا کلیه پیشنهـادات پیمانکـاران ذیصـلاح مختـار مـی باشـد .. 7- هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد..8-به پیشنهادات فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، 

سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از مدت مقرر این آگهی واصل شود، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد. 9- جهت کسب اطلاعات بیشتر به محل شهرداری فردیس مراجعه نمایید.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/09/10 

برآورد مبلغ ریالی شرح عملیاتردیف
پروژه

مبلغ سپرده شرکت 
مدتدرصد نقد و تهاترحداقل رتبه لازممحل اجرادر مناقصه   به ریال

خرید خدمات و بهره برداری از سامانه خودرو سیار ثبت تخلفات)شماره 1
دارای گواهینامه رتبه شهر فردیس105/000/000/0005/250/000/000فراخوان 2003050288000165(

1 سال100 در صد نقدبندی 4 انفورماتیک

2
 خرید و نصب تعمیر و بازسازی تابلو ها و علائم چراغ های راهنمایی و

 رانندگی) فرماندهی- چشمک زن(سطح شهر- تجدید)شماره فراخوان
)2003050288000166

5  ماه100 در صد نقد5  راه و ترابریشهر فردیس33/000/000/0001/650/000/000

3  ماه100 در صد نقد5  راه و ترابریشهر فردیس22/545/000/0001/127/250/000زیر سازی معابر سطح شهر)شماره فراخوان 2003050288000167(3

جابجایی پایه های فشار متوسط و ضعیف ضلع غربی جاده ملارد حد 4
7  ماه100 در صد نقد5  نیروشهر فردیس26/349/550/0071/317/477/501فاصل گلستان 62 تا 40 )شماره فراخوان 2003050288000168(

کلکتور گذاری و ساماندهی بلوار شهید سلیمانی)جاده ملارد(- 5
5  راه و ترابری و 3 آبشهر فردیس958/311/359/00047/915/567/950تجدید)شماره فراخوان 2003050288000169(

از مبلغ 958/311/359/000 ریال ) 57 درصد نقد و 43 درصد تهاتر(که مبلغ 
400/000/000/000 ریال از بودجه مصوب سال 1403  و باقی مانده بودجه مورد 

نیاز جهت تکمیل پروژه در صورت تصویب به همین نسبت )در متمم یا بودجه 
اصلاحی سال 1403 و یا بودجه مصوب سال 1404( پرداخت خواهد شد

9  ماه

شهرداری فردیس   

گهی  مناقصه عمومی  از طریق سامانه ستاد - نوبت دوم آ


